الملخص

ظلت الأخبار والروايات تروى شفاها وتنقل عن طريق المحادثة فكانت الأصول الأولى للتأليف عن طريق تلك النقول ، فكان المؤرخون والإخباريون والمصنفون الأوائل قد اعتمدوا الرواية بشكل أساسى 0

وأهل البصرة شانهم شأن باقي الأمصار الإسلامية التي شهدت ازدهارا فكريا قويا وملحوظا ، فقد اضطلع بهذه المهمة أبناء هذه المدينة ممن استوعبوا علومها ووقفوا على ذخائرها فوضعوا أسس الثقافة الأولى 0 ولغرض إبراز جهود أبناؤها المضني في عملية نشوء وتطور دراساتها التاريخية جاء اختيارنا لهذه الدراسة 0

وقد تم تقسيم المادة إلى ثلاث فصول مع مقدمة وخاتمة 0 تناولنا في الفصل تأسيس البصرة وقمنا برصد التغيرات التي طرأت على المدينة منذ التأسيس وحتى نهاية العصر الأموي ودور التركيبة السكانية في ذلك التغير 0

ومع الفصل الثاني دخلنا في صلب الموضوع ، فبحثنا فيه عن الرواة المحليون الداخلين ضمن الحقبة قيد الدراسة ، وقد ضم هذا الفصل ثلاث طبقات من ضمنهم طبقة الصحابة وأفردنا لكل راوي ترجمة خاصة به ومساهماته العلمية الأخرى مسلطين الضوء على ذكر رواياته وأخباره في التاريخ البصري

وجاء الفصل الثالث متمما ومكملا لما سبقه ، فأوضحنا باقي الطبقات متبعين نفس منهجية الفصل الذي سبقه ، ثم خرجنا بنتائج ختامية من خلال إجراء مقارنة بين رواة الطبقات أوضحنا فيها آلية عملهم في تقديم الرواية المحلية 0 كما ناقشنا أسباب وقوفهم في مواضيع دون أخرى لنخرج بنتيجة نهائية ألا وهي أن التاريخ البصري الذي قدم من قبل الرواة المحليين في عمومه كان تاريخ سير وتراجم 0

Abstract

In the past time the major way to spread stories and news in the society was through conversation and this was the first attempt for story writers depending on these conversations, so that history writers, classifiers and event writers were depending on these stories.

People of Basrah like any other Islamic cities that had witnessed a great ideological and cultural development, some of Basrah great sons who comprehend its culture and science undertook the mission of collecting and starting the first bases of culture documentation. And to show the exhausting efforts of those great people the rising and the developments of these historical studies, we have chosen this study.

The study was divided into three chapters, with an introduction and conclusion. We dealt with Al Basrah establishment and we showed the changes happened from the period of establishment till the end of the period of Al - omyyad Caliphate and the role of population structure in that change.

Starting with chapter two we deal with the main idea of study. We search the local historytellers of the events of the study. This chapter contains three groups one of them is the companions of the prophet and for each of them we

specify a specific translation and scientific contribution shedding the light on his stories and news in the history of Al Basrah.

Whereas the third chapters considered as a continuity for what is previously said. We clarify the other storeys following the same criterion used in the previous chapters. We get results through a comparison the history tellors in which we clarify the process of their working giving the local story. We also discuss the results behind their dealing with some topics regardless the others to get final results which is said that Al Basrah history is studied by the local storytellers considered as a biographic study.